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On the occasion of the country's celebrations of "Emirati Women's Day", the Ports, Customs 
and Free Zone Corporation organized a women's meeting at the Dubai Maritime City Authority 
Innovation Lab, in the presence of a number of female employees of the business units of PCFC.

His Excellency Sultan Ahmed bin Sulayem, Chairman of the Ports, Customs and Free Zone 
Corporation, said: "On this occasion, I am pleased to congratulate the Emirati woman for her 
distinguished position in the local and global community," adding that Emirati women have been and 
continue to be a source of inspiration and pride for every Emirati and a partner in the development 
process, therefore, deserves to be appreciated for her valuable efforts and great participation in 
achieving the aspirations of the UAE.

The meeting displayed a number of successful examples of Emirati women among the Corporation 
employees in the field of business, such as the Emirati designer Sharifa Al Balushi, Zainab Khamis, 
Mona Mahkoom and Hind Al Marri, who are considered a successful example of the ambitious 
Emirati women who managed to achieve a balance between their personal and professional 
ambitions and to build their own project, to build their own success path, stressing the role of Emirati 
women in contributing to achieving sustainable development.

The meeting included a fashion show of Abaya designs, an exhibition of products for Emirati female 
entrepreneurs from among the Corporation’ employees, and raffles for valuable prizes presented by 
a group of sponsors, including the Rove Hotels, and Jebel Ali (JA) Hotels and Resorts, in addition to 
a business class travel ticket provided by DW Travel, coupons for valuable purchases, and a number 
of gifts provided by female entrepreneurs participating in the event.
At the end of the meeting, the Emirati women entrepreneurs were honored for their cooperation in 
their valuable success in the celebration of the "Emirati Women's Day”. Gifts were distributed, and 
souvenir photos were taken of the attendees. On their part, the female employees expressed that 
they benefited from the experience of the female entrepreneurs and their success stories, which 
constitute a distinguished model for the ambitious Emirati women.

“Our job is to provide an environment that unlocks women’s potential – one that protects their dignity and 
femininity, helps them create the necessary balance in their lives, and values their talents and potential. Given 

this environment, I am confident that women will perform nothing short of miracles.”

"تتمثل مهمتنا في توفير بيئة تطلق إمكانات المرأة – بيئة تحمي كرامتها وأنوثتها، وتساعدها على إيجاد التوازن الضروري في 
حياتها، وتقدر موهبتها وقدراتها. وإذا ما نجحنا في توفير هذه البيئة فأنا على ثقة من أن المرأة ستفعل المعجزات".

بمناســبة احتفــالات الدولــة بـ"يــوم المــرأة الإماراتيــة"، نظّمــت مؤسســة الموانــئ والجمــارك والمنطقــة الحــرة، 
لقــاءً نســائياً بمركــز ابتــكار ســلطة مدينــة دبــي الملاحيــة وذلــك بحضــور عــدد مــن موظفــات الوحــدات التنظيميــة 

التابعــة للمؤسســة.

وقــال ســعادة ســلطان أحمــد بــن ســليّم، رئيــس مؤسســة الموانــئ والجمــارك والمنطقــة الحــرة: "بهــذه 
المناســبة، يســعدني أن أهنــئ المــرأة الإماراتيــة علــى مــا بلغتــه مــن مكانــة متميــزة فــي المجتمــع المحلــي 
والعالمــي"، مضيفــاً أن المــرأة الإماراتيــة كانــت ولا تــزال مصــدر إلهــام وفخــر واعتــزاز لــكل إماراتــي وشــريكة فــي 
عمليــة البنــاء والتطويــر، لذلــك تســتحق أن نشــكرها علــى جهودهــا القيمــة ومشــاركتها العظيمــة فــي تحقيــق 

ــارات. ــة الإم ــات دول طموح

واســتعرض اللقــاء عــدداً مــن النمــاذج الناجحــة للمــرأة الإماراتيــة مــن موظفــات المؤسســة فــي مجــال الأعمال، 
ــري،  ــد الم ــوم، وهن ــى محك ــس، ومن ــب خمي ــي، وزين ــريفة البلوش ــة ش ــة الإماراتي ــتضافة المصمم ــم اس ــث ت حي
واللواتــي يعتبــرن مثــالًا ناجحــاً للمــرأة الإماراتيــة الطموحــة التــي اســتطاعت تحقيــق التــوازن بيــن متطلبــات الحيــاة 
الأســرية وطموحاتهــا المهنيــة ومشــروعها الخــاص، حيــث اســتعرضن بدورهــن مســيرة نجاحهــن، مؤكّديــن 

علــى دور المــرأة الإماراتيــة فــي المســاهمة فــي تحقيــق التنميــة المســتدامة.

ــن  ــات م ــال الإماراتي ــدات الأعم ــة برائ ــات الخاص ــرض للمنتج ــات ومع ــم عباي ــاء لتصامي ــرض أزي ــاء ع ــل اللق وتخل
موظفــات المؤسســة، وســحوبات علــى جوائــز قيمــة مقدمــة مــن مجموعــة مــن الرعــاة مــن بينهــم سلســلة 
ــة  ــال مقدم ــال الأعم ــة رج ــى درج ــفر عل ــرة س ــب تذك ــى جان ــي، إل ــل عل ــات جب ــادق ومنتجع ــادق "روف"، وفن فن
مــن "دي دبليــو" للســفريات، وكوبونــات مشــتريات قيمــة، وعــدداً مــن الهدايــا المقدمــة مــن رائــدات الأعمــال 

ــة. ــاركات فــي الفعالي المش

ــرأة  ــوم الم ــال بـ"ي ــاح الاحتف ــي إنج ــن ف ــى تعاونه ــات عل ــال الإماراتي ــدات الأعم ــم رائ ــم تكري ــاء ت ــام اللق ــي خت وف
الإماراتيــة"، كمــا تــم توزيــع الهدايــا الرمزيــة، وأخــذ الصــور التذكاريــة للحضــور، ومــن جانبهــن أعربــن الموظفــات 
عــن اســتفادتهن مــن تجربــة رائــدات الأعمــال وقصــص نجاحهــن التــي تشــكل نموذجــاً متميــزاً للمــرأة الإماراتيــة 

المثابــرة والطموحــة.

His Highness Sheikh Mohammed bin Rashid Al Maktoum 
Vice President and Prime Minister of the UAE and Ruler of Dubai

صاحب السمو الشيخ محمد بن راشد آل مكتوم 
نائب رئيس الدولة رئيس مجلس الوزراء حاكم دبي رعاه الله

Bin Sulayem congratulates Emirati women on 
their distinguished position in the local and 

global community

بن سليّـــــــم يهنـــــــئ المــــــرأة الإمــــــاراتيــــــة علـــــــى 
الـــمكانــــــة المتميـــــــزة التـــــي بلغتها فـــــي المجتمــــــع 

المحلــــي والعالمــــي
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Ports, Customs and Free Zone" celebrates Emirati women""الموانئ والجمارك والمنطقة الحرة" تحتفي بالمرأة الإماراتية
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“Life shrinks or 
expands in proportion 
to one’s courage”

Anaïs Nin

"تتقلص الحياة أو تتسع بما 
يتناسب مع شجاعة الفرد"

أناييز نين

أرادت الأقــدار أن أحُــطّ الرحــال علــى أرض الإمــارات الطيبــة وأعيــش بيــن شــعبها الأصيــل. وهــا أنــا الآن بينكــم 
أتعــرف عليكــم يومــاً بعــد يــوم، أصبحــت أعيادكــم أعيــادي واحتفالاتكــم احتفالاتــي. صــدق مــن قــال "مــن عاشــر 
قومــاً أربعيــن يومــاً أصبــح منهــم". اليــوم أريــد أن أحتفــي معكــم بيــوم المــرأة الإماراتيــة وأقــدّم لصديقاتــي 

وزميلاتــي الإماراتيــات أزكى التهانــي.

هنيئــاً لــك ســيدتي، ملكــة الجمــال والحشــمة والطيبــة. هنيئــاً لــكِ وطنــك المعطــاء، هنيئــاً لــكِ شــيخات وشــيوخ 
هــذا البلــد ســنداً وعونــاً لــكِ، هنيئــاً لــكِ نجاحاتــك المتعــددة وطموحاتــكِ المتجــددة. قطعــتِ شــوطاً لا يســتهان 

بــه مــن الجهــد والتطويــر وهــا أنــتِ تواصليــن المســيرة بــكل ثقــة واحترافيّــة. 

شــعرت فيــكِ بفخــر الانتمــاء لوطنــك واحترمــت فيــكِ ذلــك، شــهدت فيــكِ تشــبتكِ بتراثــكِ وقــدرت فيــكِ ذلــك، 
رأيــت اهتمامــكِ بأســرتكِ وعملــكِ وجمالــكِ فأحبــب فيــكِ ذلــك. أشــياء كثيــرة أحببتهــا واحترمتهــا فيــك.. 

ــكّام  ــى هــذه الأرض؛ حُ ــم بهــا أي امــرأة عل ــي تحل ــز فلديــك كل الظــروف الت واصلــي طريقــكِ نحــو النجــاح والتمي
يرعونــك، قوانيــن تحميــك، رجــل مــن بنــي جلدتــك يســهر علــى ســعادتك.. فواصلــي مســيرتكِ نحــو التألّــق بأمــان.
بنجاحــكِ هنــا فــي الإمــارات.. أنــتِ تضعيــن لبنــة فــي بــرج إنجــازات المــرأة فــي العالــم بأســره، وبتحقيــق ذاتــك هنــا.. 
مــي بناتــك بعــدك معنــى الكفــاح والامتنــان. آفــاق حريتــكِ  أنــتِ تفتحيــن آفاقــاً أمــام الإنســانية جمعــاء. تعلّمــي وعلِّ

كبيــرة وفرصــكِ أكبــر واحتــرام وطنــك لــكِ لا يقــدر بثمــن.. فطوبــى لــكِ بــكل ذلــك.    

ــرك  ــتختبرين صب ــه س ــك، في ــن حول ــرام م ــك واحت ــتجني ثقت ــه س ــل، في ــه أجم ــق إلي ــل والطري ــاح جمي ــم النج نع
ــن  ــر فل ــال أو وعُ ــو ط ــاح ول ــق النّج ــتمتعي بطري ــد. اس ــه للأب ــدك لتخلّدين ــمك بي ــين اس ــه ستنقُش ــك. في وقوّت
يزيــدك ذلــك إلّا خبــرة وفخــراً. تذكــري كمــا يجــب أن يتذكّــر الجميــع رجــلًا كان أو امــرأة، أن طريــق النجــاح لا ينتهــي، 
ــماء. ــي الس ــي أعال ــرى ف ــم أخ ــت قم ــةً انبثق ــت قمّ ــا أدرك ــك وكلّم ــرى أمام ــاق أخ ــت آف ــه انفتح ــيت في ــا مش كلّم

اسعي دائما للقمم، فالصقور وحدها تختار القمم مسكناً وموطناً. 

رجــــــاء مـــــــلاح
مهندس أول - التخطيط

Happy day
يوم سعيد

Flashes ومضــــــــــــات

Excellency الـــــتميـــــــــــــــــــــز

Activities and Participations  الأنشطــــة والمشاركات

Celebration of "Emirati Women's Day"
احتفالية "يوم المرأة الإماراتية"

Destiny wanted me to land on the good land of the UAE to live among its authentic people. Now I am 
among you getting to know you day after day, your enjoyments have become my enjoyments and 
your celebrations have become my celebrations well said: “Who lived in a society during forty days 
become one of them”. Today I want to celebrate Emirati Women's Day with you and offer my Emirati 
friends and colleagues my best and warmest congratulations.

Congratulations to you, Madam, queen of the beauty, decency and kindness, congratulations to 
you on your caring country, congratulations to you on the sheikhs of this country as a support and 
assistance to you, congratulations to you on your multiple successes and renewed ambitions. You 
have come a significant step in effort and development and you are continuing the journey with 
confidence and professionalism. 

 I felt in you the pride of belonging to your homeland and I respected in you that. I saw in you your 
attachment to your culture and I valued it in you, I saw your interest in family, work and beauty and I 
love it in you. Many things I appreciated and respected in you..

Continue your path towards success and excellence, as you have all the conditions that any woman 
on this earth dreams of: you have rulers who care for you, laws that protect you, a man from your 
homeland who watches over your happiness... Continue your journey toward distinction.

By succeeding here in the Emirates, you are placing a brick in the tower of women's successes in the 
whole world, and by realizing yourself here; you are opening up horizons for all humanity. Learn and 
teach your daughters after you the meaning of struggle and gratitude. The visions for your freedom 
are great, your chances are greater, and your homeland's respect for you is invaluable, so blessed 
are you with all that.   

Yes, success is beautiful and the path to it is more beautiful, in which you will reap your trust and the 
respect of those around you, in which you will experience your patience and strength. In it you will 
engrave and immortalize your name with your own hands. Enjoy the path to success, even if it is long 
or bumpy, as it will increase your experience and pride. Moreover, remember, as everyone should 
remember, that the path of success does not end. Whenever you walk in its new horizons open in 
front of you and when you reach a summit other peaks pop up in the high sky.

Always seek peaks as only falcons choose peaks as a hut and home.

Raja Malah
Senior Planning Engineer
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هند أحمد شاكر: المرأة الإماراتية هي شريك أساسي وفعال في مسيرة 
الإنجازات والنجاحات

Hend Ahmad Shaker: Emirati women are an essential and effective 
partner in all achievements and successes

ــز  اســتطاعت فــي عــام واحــد منــذ انضمامهــا لمؤسســة الموانــئ والجمــارك والمنطقــة الحــرة أن تســاهم فــي تعزي
 مكانتهــا الرياديــة وتطويــر الأداء المؤسســي.. كمــا حققــت  اعتمــاداً دوليــاً جديــداً للمؤسســة متمثــلًا باســتحقاق  
7 مــن شــهادات الآيــزو وإطــلاق هويتهــا المؤسســية الجديــدة.. تؤمــن بأهميــة ســعادة ورضــا المتعامليــن والشــركاء.

During one year since joining PCFC, she was able to strengthen the Corporation’s brand and develop 
its performance... she achieved a new international accreditation represented by the Corporation's 
entitlement to 7 ISO Certificates, and launching of its new corporate identity... she believes in the 
importance of customers’ and stakeholders’ happiness and satisfaction

“
„

البطاقة الشخصية ونبذة مختصرة عن السيرة الذاتية:

الاسم الثلاثي: هند أحمد شاكر

المسمى الوظيفي: مدير إدارة الاستراتيجية والاتصال- مركز الدعم المؤسسي

الشهادة/ التخصص: بكالوريوس علوم الاتصال المتكامل ودبلوم الاتصال الحكومي

الخبرة العملية: نحو 15 عاماً 

ــى  ــا الرشــيدة عل ــة، أود أن أنتهــز هــذه الفرصــة لأعــرب عــن شــكري وتقديــري لقيادتن فــي يــوم المــرأة الإماراتي
الثقــة الغاليــة التــي منحتهــا للمــرأة الإماراتيــة، ممــا كان لــه بالــغ الأثــر فــي تعزيــز ثقتنــا بأنفســنا كإماراتيــات 

ــي.  ــا الغال ــة وطنن ــي خدم ــاً ف ــي قدم ــر والمض ــاء والتطوي ــة البن ــي عملي ــاركة ف ــى المش ــادرات عل ق

كيف بدأت رحلتك العملية مع مؤسسة الموانئ والجمارك والمنطقة الحرة؟

بــدأت رحلتــي بالمؤسســة بعــد اجتيــازي المقابلــة الأولــى لوظيفــة مديــر الاتصــال؛ حيــث فوجئــت بترشــيحي 
الثقــة  حجــم  استشــعرت  اللحظــة  تلــك  وفــي  والاتصــال،  الاســتراتيجية  إدارة  مديــر  وهــي  أكبــر  لوظيفــة 
ــدت  ــرة، وعاه ــة الح ــارك والمنطق ــئ والجم ــة الموان ــي مؤسس ــا ف ــي الإدارة العلي ــا ل ــي أولته ــؤولية الت والمس

نفســي أن أكــون قــدر المســؤولية وأن أحقــق أهــداف الإدارة والمؤسســة بــل وأكثــر عــن ذلــك.

ــز  ــة بتعزي ــة المعني ــن الإدارات المحوري ــي م ــم المؤسس ــز الدع ــال بمرك ــتراتيجية والاتص ــر إدارة الاس تعتب
العلامــة التجاريــة، وتطويــر الأداء المؤسســي، وضمــان جــودة الخدمــات، وإســعاد الشــركاء بمــا يتوافــق 
ــبيل  ــي س ــك ف ــر نجاح ــن س ــا ع ــرة، حدثين ــة الح ــارك والمنطق ــئ والجم ــة الموان ــتراتيجية مؤسس ــع اس م

ــكِ. ــة ب ــؤوليات المنوط ــذ المس ــداف الإدارة وتنفي ــق أه تحقي

كل نجــاح وإنجــاز حققتــه داخــل صــرح مؤسســة الموانــئ والجمــارك والمنطقــة الحــرة كان بفضــل الله تعالــى، 
ثــم بدعــم وتشــجيع الإدارة العليــا، ومشــاركة فريــق العمــل، ومســاندة وتشــجيع أســرتي التــي تفتخــر بــكل 
محطــة مــن محطــات النجــاح.. ليــس هنــاك ســر فــي عمــل أي شــخص، ولكــن الخيــار يكمــن فــي أنفســنا نحــن 
فقــط؛ ننجــح أم نفشــل، أو كمــا تقــول المقولــة الشــهيرة "أكــون أو لا أكــون".. وأنــا كامــرأة علــى أرض الإمــارات، 
أولتنــي القيــادة الرشــيدة حريــة اختيــار مــا أكــون، وألهمتنــي القــوة لأواجــه أيــة أزمــات أو عقبــات، فنحــن، كنســاء، 

محظوظــات لوجودنــا فــي بلــد حضــاري يحتــرم حقــوق المــرأة ويســعى نحــو تمكينهــا علــى جميــع الأصعــدة.

ماذا أضافت لكِ PCFC؟ 

فــي البدايــة، أود أن أعبــر عــن فخــري واعتــزازي بوجــودي ضمــن هيــكل مؤسســة تؤمــن بــأن المــرأة الإماراتيــة 
هــي شــريك أساســي وفعــال فــي مســيرة الإنجــازات والنجاحــات التــي حققتهــا دولــة الإمــارات... أنــا أؤمــن بــدور 
المــرأة المحــوري فــي أماكــن العمــل، وســعيدة بوجــودي بمؤسســة الموانــئ والجمــارك والمنطقــة الحــرة التــي 
تؤمــن بضــرورة تمكيــن المــرأة وتثــق بقدراتهــا، بــل وترحــب بإعطائهــا كافــة مقومــات النجــاح ســعياً نحــو تحقيــق 

طموحاتهــا.

ما هو الإنجاز المشرف الذي تفخرين وتعتزين به؟

بفضــل الله تعالــى، تحققــت العديــد مــن الإنجــازات التــي أفخــر اليــوم بهــا، ومــن أهمهــا تخرجــي بامتيــاز ضمــن 
ــن  ــاز م ــذا الإنج ــي به ــة وتكريم ــة الاتحادي ــي الحكوم ــي ف ــال الحكوم ــادات الاتص ــج قي ــن برنام ــى م ــة الأول الدفع
ــي  ــم دب ــوزراء حاك ــس ال ــس مجل ــة رئي ــس الدول ــب رئي ــوم نائ ــد آل مكت ــن راش ــد ب ــيخ محم ــمو الش ــب الس صاح
رعــاه الله، كمــا أفخــر بــأن أكــون ضمــن فريــق العمــل الــذي نجــح فــي دمــج جميــع الوحــدات التنظيميــة التابعــة 
ــداف  ــالة وأه ــة ورس ــلال رؤي ــن خ ــك م ــرة وذل ــة الح ــارك والمنطق ــئ والجم ــة الموان ــة مؤسس ــت مظل ــا تح له
ــات الإدارة  ــي تطلع ــا يلب ــو م ــل" وه ــتدامة والتواص ــة والاس ــه "العالمي ــد عنوان ــعار موح ــة وش ــادئ وهوي ومب

ــي. ــة دب ــات حكوم ــع توجه ــق م ــا ويتواف العلي

جــاء شــعار الاحتفــال بيــوم المــرأة الإمارتيــة هــذا العــام ليكــون "واقــع ملهــم.. مســتقبل مســتدام".. كيــف 
تنظريــن لمســتقبل تمكيــن المــرأة فــي دولــة الإمــارات؟

ــادة المتزنــة؛ لأنهــا بالطبيعــة اســتطاعت حــل المعادلــة الصعبــة فــي تحقيــق التــوازن  المــرأة هــي عنــوان القي
المناســب بيــن حياتهــا العمليــة وبيــن حياتهــا الشــخصية والأســرية.. ولا أحــد يســتطيع أن ينكــر دور المــرأة 
ــة كانــت  ــذ البداي ــة المتحــدة، فمن ــة الإمــارات العربي ــام اتحــاد دول ــذ قي ــر من ــاء والتطوي ــة البن ــة فــي عملي الإماراتي

ــات. ــع العقب ــدي جمي ــاد وتح ــرح الاتح ــاء ص ــي بن ــل ف ــارك الرج ــرار لتش ــة والإص ــا العزيم لديه

صفِ لنا يوماً عادياً من أيام العمل لديكِ.

ــق  ــع فري ــل م ــم التواص ــة، ث ــات اليومي ــال والاجتماع ــدول الأعم ــة ج ــدأ بمتابع ــم أب ــع ث ــى الجمي ــة عل ــي التحي ألُق
ــل  ــن أج ــة م ــة والخارجي ــات الداخلي ــع الجه ــل م ــك التواص ــة وكذل ــام المطلوب ــاريع والمه ــاز المش ــل لإنج العم

ضمــان تقديــم خدمــات إدارة الاســتراتيجية والاتصــال بصــورة مناســبة.  

من وجهة نظرك، ما هي الصفات الشخصية التي تميز القائد الناجح في العمل؟

القائــد الناجــح هــو مــن يســتمع جيــداً ولا يبخــل علــى أحــد بتقديــم المشــورة والدعــم ويتعامــل بحكمــة مــع مختلف 
المواقــف والتعامــل معهــا بمهــارة وصبــر واجتهاد.

كيف تقضين وقت فراغك؟

أحــب البحــث والمطالعــة عــن كل مــا هــو جديــد ومفيــد، وأجمــل أوقاتــي هــي التــي أقضيهــا فــي الحديــث مــع كبــار 
الســن والأطفال.

.PCFC كلمة أخيرة لموظفي وموظفات

ــة:  ــف وموظف ــكل موظ ــول ل ــدة.. أق ــياء جدي ــم أش ــتفادة وتعل ــة للاس ــو فرص ــة ه ــل المؤسس ــوم داخ كل ي
ــر.. لأنــك إذا وصلــت  ــة واعتبارهــا هــي النهايــة أو المقصــد الأخي ــد وجهــة معين لا تعمــل وهدفــك الوصــول عن
لمــكان مــا اعتبرتــه هــو القمــة بالنســبة لــك، فذلــك يعنــي أنــه حــان وقــت الهبــوط.. ولكــن هنــا، نحــن لا نتوقــف 

ــات. ــة، نحــن نســعى لتحقيــق اللامســتحيل والتقــدم نحــو الأمــام مهمــا كانــت الصعوب ــد مرحل عن
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ID Card & Brief Biography: 

Full Name: Hend Ahmad Shaker

Job title: Director - Strategy and Communication Department 

Degree/ Specialization: Bachelor of Integrated Communication Sciences & Government 
Communication Diploma

Career experience: About 15 years

How did your journey with the Ports, Customs and Free Zone Corporation begin?

After passing the first interview at the Corporation, I was surprised to be nominated for a higher 
position, which is Director of Strategy and Communication Department. At that moment, I sensed 
the extent of the trust and responsibility that the top management in the Ports, Customs and Free 
Zone Corporation gave me, and I promised myself that I would be responsible and achieve the goals 
of the administration and the corporation, and even more than that.

The Strategy and Communication Department of the Corporate Support Center is one of 
the pivotal departments concerned with promoting the brand, developing corporation 
performance, ensuring the quality of services, and making stakeholders happy in line with 
the Ports, Customs and Free Zone Corporation’s strategy. Tell us about the secret of your 
success in order to achieve the department’s goals and implement your responsibilities.

Every success and achievement I achieved within the Ports, Customs and Free Zone Corporation 
was with the support and encouragement of the top management, the participation of the work 
team, and the support and encouragement of my family, who is proud of every success I made. 
There is no secret in anyone's work, but the choice lies with ourselves only; we succeed or fail, or as 
the famous saying goes, “To be or not to be.” As a woman in the UAE, the wise leadership gave me 
the freedom to choose what I am, and the strength inspired me to face any crises or obstacles. We, 
as women, are fortunate to be in a civilized country that respects the rights of Women and strives 
towards empowering them at all levels.

What did PCFC add to you?

At the outset, I would like to express my pride in being within the structure of a corporation that 
believes that Emirati women are an essential and effective partner in the course of achievements 
and successes achieved by the UAE. I believe in the pivotal role of women in the workplace, and I 
am happy to be in the Ports, Customs and Free Zone Corporation, which believes in the necessity 
of empowering women, and even welcomes giving them all the ingredients for success in pursuit of 
their ambitions..

What is the most honorable achievement you’re proud of?

Many achievements have been made that I am proud of today, the most important of which 
is graduating with distinction from the first batch of the Government Communication Leaders 
Program in the Federal Government and being honored with this achievement by His Highness 
Sheikh Mohammed bin Rashid Al Maktoum, Vice President and Prime Minister of the UAE and 
Ruler of Dubai, And to ensure the Corporation’s success in integrating all its business units under 
the umbrella of the Ports, Customs and Free Zone Corporation, through a vision, mission, goals, 
principles, identity and a unified slogan entitled “Global, Sustainability and Communication,” which 
meets the aspirations of top management and is consistent with the directions of the Government 
of Dubai.

The slogan for the celebration of Emirati Women's Day this year came to be "Inspiring 
Reality… Sustainable Future". How do you see the future of women's empowerment in the 
UAE?

Women are the title of balanced leadership; because, by nature, she was able to solve the difficult 
equation in achieving the appropriate balance between her working & personal life and family. No 
one can deny the role of Emirati women in the process of construction and development since the 
establishment of the United Arab Emirates she had the determination to participate with men in 
building an edifice Union and defy all obstacles.

Describe a typical working day for us?

I greet all the department employees and then start following up the agenda and daily meetings, 
communicating with the work team to complete the projects and tasks required, as well as 
communicating with internal and external bodies in order to ensure the provision of Strategy and 
Communication Department in an appropriate manner.

In your opinion, what are the personal qualities that distinguish a successful leader?

Every day I learn a new lesson at the school of H.H. Sheikh Mohammed bin Rashid Al Maktoum, as 
he is the inspiring leader, and through his saying I recommend everyone to embody the principles of 
teamwork in the corporation and to transfer and exchange knowledge between various departments 
and government agencies, in line with his highness vision, and the need for continuous development 
by benefiting from successful experiences in distinguished government agencies and practicing 
them in the work environment to achieve the desired goals.

How do you spend your free time?

I love searching and reading about everything that is new and useful, and my most beautiful time is 
the time I spend talking with the elderly and children.

A final word to the staff of PCFC?

Every day in the corporation is an opportunity to benefit and learn new things… I say to every 
employee: Do not work and your goal is to reach a certain destination and consider it the end or the 
last destination… Because if you reach a place that you considered the top that means it is time to go 
down. But here, we are not stopping at a stage, we are striving to achieve the impossible and move 
forward regardless of the difficulties.
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Talented Employees مـــــــــواهب مـــوظفينــــــا

Biju Bhaskaran, Asst Manager, DW Travel بيجو باسكاران، مدير مساعد، دي دبليو للسفريات

Feature قصاصة صحفية

Emirati Women’s Dayيوم المرأة الإماراتية

"Emirati Women's Day" was announced for the first time by Her Highness Sheikha Fatima bint 
Mubarak, "Mother of the Nation", President of the General Women's Union, Supreme Head of the 
Family Development Foundation and President of the Supreme Council for Motherhood and Child-
hood, its first session was celebrated on August 28, 2015 coinciding with the anniversary of The es-
tablishment of the General Women's Union on this day in 1975, and this celebration comes from the 
belief of the rational leadership of the UAE in the importance of the contributions of the daughters 
of the country and their role in the development efforts and the country's well-being, and in appreci-
ation and honor for what they have provided to support the country's course inside and outside the 
country. All government agencies and private sector institutions celebrate this day.
This year, Emirati Women’s Day comes under the slogan “Inspiring Reality… Sustainable Future”, 
Her Highness said in a speech on the occasion of the launch of the slogan: “Day after day, Emirati 
women have proven that nothing is impossible with hard work, diligence, creativity and hope for a 
brighter and more prosperous future. The impressive gains and achievements made in the file of 
women’s empowerment in the United Arab Emirates. Preserving the gains, capabilities and achieve-
ments of the nation that have been achieved, and then through the efforts of the wise leadership and 
the patriotic sense of all citizens, governmental and local institutions, civil society institutions and 
the private sector, has become a national responsibility and duty from Everyone, that motivates us 
to do more in an effort to build a better and more sustainable future for the daughter of Zayed).
The slogan of Emirati Women’s Day 2022 carries with it the story of the success of the United Arab 
Emirates in women’s empowerment, which began fifty years ago, when the sun rose on December 
2, 1971, and the Union began its victorious path, and its people woke up to the voice of the late leader 
Sheikh Zayed bin Sultan, through his immortal saying: (The state gives its priority to build its indi-
viduals and care for its citizens throughout the country. The citizen is the true and most valuable 
resource on this land and in this country), which put and consolidated an approach and an inspir-
ing vision as a priority Building the citizen without discrimination between men and women, which 
represented the main incubator in providing the legislative, political, economic, social and cultural 
environment, which unleashed the potentials of Emirati women, strengthened their support, and 
opened up broad horizons for them to be an active contributor to the process of development and 
nation-building.
The slogan aims to highlight the achievements made by the country in the field of women’s em-
powerment, and to enhance the honorable image of the achievements and successes of Emirati 
women, in addition to emphasizing the need to continue and work on developing the skills and capa-
bilities of Emirati women, beside foreseeing the future of women in all fields and sectors, as well as 
inviting all parties National cooperation to create a sustainable future for Emirati women in line with 
the principles of the 50.

تــم الإعــلان عــن "يــوم المــرأة الإماراتيــة" لأول مــرة مــن قبــل ســمو الشــيخة فاطمــة بنــت مبــارك"أم الإمــارات"، 
رئيســة الاتحــاد النســائي العــام، الرئيســة الأعلــى لمؤسســة التنميــة الأســرية، رئيســة المجلــس الأعلــى للأمومــة 
والطفولــة، وتــم الاحتفــال بدورتــه الأولــى فــي 28 أغســطس 2015 تزامنــاً مــع ذكــرى تأســيس الاتحــاد النســائي 
العــام فــي هــذا اليــوم مــن عــام 1975، ويأتــي هــذا الاحتفــال إيمانــاً من قيــادة الدولــة الرشــيدة بأهمية مســاهمات 
بنــات الوطــن ودورهــن فــي جهــود التنميــة ورفاهيــة البــلاد، وتقديــراً وتكريمــاً لمــا قدمنــه لدعــم مســيرة 
الدولــة داخــل الوطــن وخارجــه. وتحتفــل جميــع الجهــات الحكوميــة ومؤسســات القطــاع الخــاص بهــذا اليــوم.

مســتدام"،  مســتقبل  ملهــم..  "واقــع  شــعار  تحــت  الإماراتيــة  المــرأة  يــوم  احتفــال  يأتــي  العــام  هــذا  فــي 
لا  أنــه  الإماراتيــة  المــرأة  أثبتــت  يــومٍ  بعــد  )يومــاً  الشــعار:  إطــلاق  بمناســبة  كلمــة  فــي  ســموها  وقالــت 
وازدهــاراً،  أشــراقاً  أكثــر  مســتقبل  فــي  والأمــل  الإبــداع  وروح  والاجتهــاد  والجــد  العمــل  مــع  مســتحيل 
الإمــارات  دولــة  فــي  المــرأة  تمكيــن  ملــف  فــي  تحققــت  التــي  المبهــرة  والإنجــازات  المكاســب  وبفضــل 
بفضــل  تحققــت  التــي  الوطــن  وإنجــازات  ومقــدرات  مكتســبات  علــى  الحفــاظ  أضحــى  المتحــدة،  العربيــة 
والمؤسســات  المواطنيــن  لجميــع  الوطنــي  والحــس  الرشــيدة  القيــادة  بجهــود  ثــم  ومــن  الله،  مــن 
مــن  وطنيــاً  وواجبــاً  مســؤولية  الخــاص،  والقطــاع  المدنــي  المجتمــع  ومؤسســات  والمحليــة  الحكوميــة 
الجميــع، تدفعنــا لبــذل مزيــد العطــاء ســعياً لبنــاء مســتقبل أفضــل وأكثــر اســتدامة لابنــة زايــد الغاليــة(.

ويحمــل شــعار يــوم المــرأة الإماراتيــة 2022 بيــن طياتــه قصــة نجــاح دولــة الإمــارات العربيــة المتحــدة فــي 
ملــف تمكيــن المــرأة، والتــي بــدأت قبــل خمســين عامــاً، حيــن أشــرقت شــمس الثانــي مــن ديســمبر عــام 
الشــيخ  الراحــل  القائــد  صــوت  علــى  شــعبها  واســتيقظ  المظفــرة،  مســيرتها  الاتحــاد  دولــة  وبــدأت   ،1971
زايــد بــن ســلطان، طيّــب الله ثــراه، عبــر مقولتــه الخالــدة: )إن الدولــة تعطــي الأولويــة فــي الاهتمــام لبنــاء 
الإنســان ورعايــة المواطــن فــي كل مــكان مــن الدولــة، وإن المواطــن هــو الثــروة الحقيقيــة علــى هــذه 
بنــاء  أولويــة  فــي  ملهمــة  ورؤيــة  نهــج  ورسّــخ  وضــع  والــذي  البلــد(،  هــذا  إمكانــات  أغلــى  وهــو  الأرض، 
المواطــن دون تمييــز بيــن الرجــل والمــرأة، والتــي مثلــت الحاضنــة الأساســية فــي توفيــر البيئــة التشــريعية، 
وعــززت  الإماراتيــة،  المــرأة  إمكانــات  أطلقــت  التــي  والثقافيــة،  والاجتماعيــة  والاقتصاديــة،  والسياســية، 
مــن دعمهــا، وفتحــت أمامهــا آفاقــاً واســعة، لتكــون مســاهماً فاعــلًا فــي مســيرة التنميــة وبنــاء الوطــن. 

وتعزيــز  المــرأة،  تمكيــن  ملــف  فــي  الدولــة  حققتهــا  التــي  الإنجــازات  إبــراز  إلــى  الشــعار  ويهــدف 
ضــرورة  علــى  التأكيــد  إلــى  بالإضافــة  الإماراتيــة،  المــرأة  ونجاحــات  لإنجــازات  المشــرفة  الصــورة 
استشــراف  جانــب  إلــى  الإماراتيــة،  المــرأة  وإمكانــات  مهــارات  تنميــة  علــى  والعمــل  الاســتمرار 
الوطنيــة  الجهــات  جميــع  دعــوة  عــن  فضــلًا  والقطاعــات،  المجــالات  كافــة  فــي  المــرأة  مســتقبل 
الخمســين. مبــادئ  مــع  يتوافــق  بمــا  الإماراتيــة  للمــرأة  مســتدام  مســتقبل  لخلــق  للتعــاون 
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Our Vision

تعزيــــــــز مكانـــــة دبي كمركـــــــز رائـــــــد مستدام لدعـــــــم القطـــــاع الاقتصادي علــــــــى الــــصعيد الـــــــعالمي.

To sustainably facilitate and promote Dubai as the world’s leading economic sector.

تأسســت  والتــي  إحــدى مؤسســات حكومــة دبي،  الحــرة  والمنطقــة  والجمــارك  المــوانئ  تعــد مؤسســة 
رســميًا في عــام 2001، وتتضمــن عــدداً مــن الكيانــات والســلطات التــي تعمــل تحــت مظلتهــا. وتشــمل هــذه 
الكيانــات جمــارك دبي وســلطة مــوانئ دبي، بالإضافــة إلى دائــرة التخطيــط والتطويــر -تراخيــص، وســلطة 
مدينــة دبي الملاحيــة، ومكتــب الوكيــل الملاحــي للســفن الخشــبية، إلى جانــب إدارة الاســتثمار وإدارة الأمــن.

The Ports, Customs and Free Zone Corporation (PCFC) is one of the government 
organizations under the Dubai government, which was officially established in 2001, 
that includes several entities and authorities operating under its umbrella. These entities 
are Dubai Customs, Dubai Ports Authority, in addition to the Department of Planning 
and Development - Trakhees, the Dubai Maritime City Authority, Marine Agency for 
Wooden Dhows, Investment Department, and Security Department.


